
 

 

Høringssvar Budget 2025-2028, MED-udvalget i Dagtilbudsområde Midt 

MED-udvalget anerkender at Kalundborg Kommune har en sund økonomi og der skal findes og 

prioriteres midler inden for bl.a. servicerammen. 

Vi ønsker i den forbindelse at bemærke følgende punkter: 

Kommentar til demografinotat for dagtilbudsområdet 

Prognosen forudsiger flere vuggestuebørn og færre børnehavebørn i de kommende år. Der bør være 

en opmærksomhed på at skabe fleksible løsninger i lokale kontekster. Kapaciteten skal forsøges 

tilpasses, hvor det særligt kan lade sig gøre i forhold til børnehusenes størrelser, indretning og 

nuværende fysiske læringsmiljøer.  

Punkt 17 - Etablering af førskoletilbud 

Vi ønsker at udtrykke vores bekymring for etablering af førskoletilbud, som vil fremrykke 

skolestarten for børnene. Vi arbejder med høj faglighed og tidlig indsats, som er afgørende for at 

alle børn får lige mulighed for at trives, lære og udvikling sig. Det betyder bl.a., at vi sikrer os at 

børnene bliver så skoleparate som muligt. Ved en tidlig skolestart i april eller maj bliver 

konsekvensen, at vi får mindre tid til dette vigtige arbejde. Vi er bekymret for hvordan børnene og 

vores pædagogiske arbejde påvirkes, hvis forslaget vedtages. Vi justerer hele tiden tiltag og 

indsatser efter børnenes behov og udviklingspotentiale. En reduceret tid i dagtilbud kan betyde, at 

børnene ikke får den nødvendige støtte til at blive fuldt klar til børnehaveklassen.  

Vi ser det kan få konsekvenser i form af en stigning i antal ansøgninger om skoleudsættelse, da vi 

langt tidligere skal vurdere om et barn er skoleparat, og vi får mindre tid til at se effekten af de 

indsatser, der sættes i gang for at støtte barnets udvikling.  

Det er vores faglige vurdering, at en tidligere skolestart kan blive på bekostning af børnenes trivsel 

og udvikling. Det kan få negative konsekvenser for deres skolegang på længere sigt. Vi har stort 

fokus på børn i udsatte positioner og gode erfaringer med understøttende tiltag. Vi oplever flere og 

flere børn, der er udfordret, som det også fremgår af demografinotatet for Fagcenter Børn og 

Familie området, og de børn har brug for tid og de rette understøttende indsatser, for at få de 

bedste forudsætninger for et godt skoleliv. Vi anbefaler derfor, at den nuværende skolestart til 1. 

august opretholdes, og vi derved får den nødvendige tid til at arbejde målrettet med børnenes 

udvikling og sikre, at de bliver skoleparat.  

I området har vi små enheder, som kan udfordres af faldende børnetal, hvilket vil påvirke 

normeringen i ydertimerne. En tidligere skolestart og faldende børnetal vil påvirke normering og 

vores planlægning af årsnormen. Hvis forslaget vedtages, vil vi anbefale, set i lyset af 

demografinotatet for dagtilbudsområdet (flere vuggestuebørn-færre børnehavebørn), at der findes 

løsninger for den strukturelle fordeling af vuggestue- og børnehavepladser så den interne 

bæredygtighed kan opretholdes.  

Punkt 32 - Mindre energiforbrug (varme) 

Vi udtrykker bekymring for forslaget om at reducere temperaturen. Vuggestuerne var sidste vinter 

undtaget fra reglen om 19 grader. Det var børnehaver ikke. Dette gav forringet lærings- og 

arbejdsmiljø for børn og medarbejdere. Vi anbefaler at der ikke reduceres i temperaturen i 

dagtilbuddene. Vi befinder os ofte på gulvet i pædagogiske aktiviteter. Vi vil gøre opmærksom 

på, at en del af vores børnehuse generelt er i dårlig stand, og der opleves træk og dårlig 



 

isolering. Vi er bekymret for en negativ påvirkning af sygefraværet hos både børn og voksne, 

særligt i vinterperioden, hvis forslaget vedtages.  

Punkt 34 - Reducere antal kvadratmeter (driftarealer) (ejendomsstrategi) 

Vi er bekymret for forslaget om besparelser på pleje af udearealer ved vores børnehuse. Vi oplever 

allerede nu en mangelfuld vedligeholdelse og vores legepladser gror til. Ukrudt vokser vildt i fliser 

og belægning. Græsset bliver ikke slået. Buske og træer vokser uden beskæring. En besparelse på 

plejen vil kunne forværre dette problem.  

Punkt 40 - Reduktion i udviklingspuljer 

Vi udtrykker bekymring for en besparelse blandt de nævnte puljer, da det kan have konsekvenser 

for de indsatser (overvægt, familieunderstøttende indsatser, kulturtilbud m.v.) som er 

understøttende for arbejdet med børns trivsel og udvikling på dagtilbudsområdet.  

Punkt 41 - Forenklet HR- administration 

Vi vil gerne udtrykke bekymring for forslaget om, at kommunens HR-arbejde forenkles gennem 

følgende tiltag: Puljen til langtidssygefravær fordeles til partnerskabsholderne.  

Det ser vi ikke som en hensigtsmæssige fordeling af denne pulje. Dagtilbudsområdet hjælpes godt 

på vej af denne pulje og vi forudser at forslaget kan belaste vores budget betydeligt. Puljen gør 

ikke, at vi ikke er vores ledelsesmæssige rolle bevidst og handler, men at vi økonomisk 

understøttes når der er handlet, hvilket ofte giver langtidssygemeldinger.   

 

Punkt 45 - Dagtilbud - fra tre til to områder 

Vi ønsker at fremhæve vores bekymring over forslaget om at gå fra tre til to områder. Forslaget 

medfører at reducere antallet af områdeledere fra tre til to. 

Vi har stort fokus på tæt faglig ledelse i Kalundborg Kommune. Vi har gode erfaringer, og set en 

positiv effekt, af at de pædagogiske afdelingsledere er tæt på praksis, til gavn for både børn og 

personaler i børnehusene. Det er afgørende at områdelederen ligeledes er tæt på lederne. Det 

tætte samarbejde sikrer at lederne får nødvendig sparring, støtte og vejledning i strategiske 

indsatser. En reduktion i antal områdeledere vil medføre en større arbejdsbyrde for de 

tilbageværende ledere. Ledelsesspændet udfordres og det kan resultere i mindre tid, nærhed og 

synlighed som kan svække den fælles faglige udvikling. Vi har før været igennem en 

sammenlægning af områder og tidligere erfaret, at det medfører tempotab i de pædagogiske 

processer, vi har sammen på tværs som område. Endnu en sammenlægning vil tænkes 

tidskrævende. Det vil påvirke relationer, arbejdsgange og særligt den store udvikling, vi har været 

igennem for at blive Område Midt. Vi har skabt kvalitet med et fælles pædagogisk grundlag og 

faglig ledelse tæt på.   

Ifølge budgetnotat 1 er den forventede besparelse på kun 600.000 kr. årligt ved reduktion i 

områdeledelsen. Vi sætter spørgsmålstegn ved om denne besparelse kan stå mål med de 

omkostninger, det vil medføre i form af svækket ledelse og forringet kvalitet på dagtilbudsområdet.   

I forslaget peges på en samling af dagplejen under én leder, under ét chefområde. Forslaget 

vækker stor bekymring hos os. Vi vil gerne fremhæve den positive faglige udvikling, der er sket for 

dagplejen igennem årene efter de er blevet en del af områderne. Det tætte samarbejde der er 

mellem dagplejen og børnehusene, så både gæstepasning og overgangen til børnehave, opleves 

glidende og til gavn for alle vores børn. Vi oplever en sammenhængskraft, som både giver faglige 

resultater og mulighed for økonomisk samt ressourcemæssige løsninger, ved at dagplejen er en del 

af områderne. Lokale udfordringer kalder på lokale løsninger. Dette bliver udfordret ved en 

centralisering af dagplejen. Det bliver et geografisk stort område, sammenhængskraften til 

børnehusene udfordres ved at ledelsen af dagplejen ikke er tilknyttet et ledelsesteam, hvor 



 

kommunikationen er let og løsningerne er tilgængelige. Dagplejerne vil opleve afstand til kollegaer 

og en endnu større afstand til lederen som vil være mindre synlig og tæt på i hverdagens 

pædagogiske udvikling. Det kan, som i børnehusene, få store konsekvenser for kvaliteten.  

Vi anbefaler at fastholde 3 områder, og at dagplejen forbliver under områderne, for at sikre en 

fortsat høj kvalitet i vores dagtilbud samt en ledelse tæt på. 

Vi håber, at I vil tage vores bekymringer og anbefalinger, med i jeres videre arbejde i forbindelse 

med budgetarbejdet.  

Venlig hilsen  

MED-udvalg Dagtilbudsområde Midt 

Udarbejdet: 29. august 2024 


